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خبر روزنه

رئیس کانون وکلای دادگستری مرکز:
جریانی خاص در مجلس به دنبال 

اضمحلال استقلال نهاد وکالت است
 شــرق: رئیس کانــون وکلای دادگســتری مرکز  �

گفت: بیــش از پنج هزار وکیــل و خانواده های آنها 
به ویروس کرونا مبتلا شــدند و بیــش از ۲۰۰ وکیل 
در خــط مقدم دفاع از حقوق مــردم جان خود را از 
دست داده اند. جلیل مالکی روز دوشنبه در نشست 
خبری افزود: در شــرایطی که یکی از خطرپذیرترین 
اقشار کشــور وکلای دادگستری هستند که هر روز در 
دادسراها، مراجع انتظامی و زندان ها در معرض ابتلا 
به ویروس منحوس کرونا قرار دارند و اقشار بسیاری 
در فرایند واکسیناســیون در اولویت قــرار گرفته اند، 
جای تأســف است که با وجود درخواست های مکرر 
کانون وکلای دادگســتری برای در اولویت قراردادن 
وکلای زحمتکش هنوز این درخواست مورد اجابت 
در ســتاد ملی کرونا و وزارت بهداشت و درمان قرار 
نگرفته اســت. وی ادامه داد: مســئولانی که بدون 
هرگونه دلیل موجه از اولویــت قراردادن وکلا برای 
واکسیناســیون خــودداری کردنــد باید پاســخ گوی 
مســئولیت مدنی و کیفری خود باشند و نقش آنان 
در ابتلای این قشــر زحمتکش و در معرض آســیب 
کم نیست و کانون وکلا واقف به این مسئولیت است 
بنابراین چنانچه در روزهای آینده وکلای دادگستری 
در اولویت واکسیناسیون قرار نگیرند، کانون وکلا برای 
تحت تعقیب قراردادن مســئولانی که در این زمینه 
نقش داشــتند، اقدام می کند. مالکی ابراز امیدواری 
کــرد متولیان تبعیضــی میان قضــات و وکلا که در 
یک ســنگر به احقاق حقوق مردم می پردازند، قائل 
نشــوند. رئیس کانون وکلای دادگستری مرکز افزود: 
متأسفانه در سنوات اخیر و برخلاف آموزه  های قانون 
اساسی، جریانی در کشــور قدرت گرفته که خواسته 
یا ناخواسته در مســیر نقض استقلال وکیل و کانون 
وکلا یا تحدید و تضعیف آن برآمده و اگرچه در لفظ 
شــعارِ عمل به قانون و حفظ استقلال نهاد وکالت 
داده می  شود، ولی در عمل خلاف آن انجام می  شود.
وی درباره آیین نامه اخیرالتصویب رئیس ســابق قوه 
قضائیه گفت: آیین نامه هــر قانون برای یک بار و در 
چارچــوب همان قانون باید تنظیم و تصویب شــود 
و به موجب ماده ۲۲ لایحه قانونی اســتقلال کانون 
وکلای دادگســتری، قانون گذار بــرای یک بار وظیفه 
تنظیم آیین نامه اجرائــی این قانون را برعهده کانون 
وکلای دادگستری به عنوان متولی اداره امور وکالت 
و وظیفــه تصویب آنچه را تنظیم شــده اســت، به 
عهده وزیر دادگســتری قرار داده است. رئیس کانون 
وکلای دادگســتری مرکز خاطرنشان کرد: قانون گذار 
یک بــار اجازه تنظیم و تصویب آیین نامه تمام عیار را 
به کانون وکلا و وزیر دادگستری محول کرده و اجازه 
تکــرار آن را به هیچ یــک از دو مرجع نداده اســت.
وی گفــت: رئیس وقت قوه قضائیــه برخلاف همه 
اصول قانونی آیین نامه نویســی و برخلاف صراحت 
مــاده ۲۲ لایحه قانونی اســتقلال، مبادرت به تبدیل 
پیش نویــس اصلاحی آیین نامه کانــون وکلا به یک 
آیین نامه تمام عیار کرده که خلاف قانون اســت. وی 
با اشــاره به ماده ۲ آیین نامــه اخیرالتصویب افزود: 
برخلاف صراحت ماده یک لایحه قانونی اســتقلال، 
کانون وکلا در این آیین نامه از مؤسسه مستقل دارای 
شــخصیت حقوقی تبدیل به مؤسسه  ای خصوصی 
دارای شــخصیت حقوقی مســتقل از اعضای خود 
مثل شرکت  های تجاری شــده که این امر هم مغایر 
بــا نص صریح مــاده یک لایحه قانونی اســتقلال و 
هــم ناقض صریح اســتقلال کانون وکلاســت. وی 
اضافه کــرد: در ماده ۱۵۹ آیین نامــه اجرائی لایحه 
قانونی اســتقلال وظیفه محرومیت موقت و دائمی 
وکیل دادگســتری از وکالت به عهــده مراجع متکثر 
قضائی گذاشته شــده درحالی که این امر مغایر ماده 
۱۷ لایحه قانونی اســتقلال اســت که محرومیت از 
شــغل وکالت را وظیفه ذاتی دادگاه اســتقلال وکلا 
دانسته است. مالکی گفت: این دو ماده یعنی نقض 
فاحش استقلال وکیل و اســتقلال کانون وکلا کافی 
اســت که آیین نامه ای که وصف جوهری اســتقلال 
را از نهاد وکالت گرفته، قابلیت اجرا نداشــته باشد.
مالکی گفت: موارد خلاف قانون و ناقض اســتقلال 
دیگــر که در نامه ای به اســتحضار رئیس جدید قوه 
قضائیه رسیده و انتظار این است که در راستای شعار 
تحول و تعالی ایشان، هرچه ســریع تر در چارچوب 
ماده ۲۳ لایحه اســتقلال نســبت به حــذف موارد 
خلاف قانون اقدام شــود تا پــس از تبدیل آیین نامه 
تمام عیار و غیرقانونــی مذکور به آیین نامه اصلاحی 
مبتنی بــر اراده نهاد وکالت، قابلیــت اجرا پیدا کند.
رئیس کانون وکلای دادگســتری مرکــز افزود: علاوه 
بر موارد مذکور متأسفانه برخی از جریان های فکری 
در مجلس شورای اســلامی نیز در دوره جدید عزم 
خود را در نقض اســتقلال کانون وکلا یا تضعیف آن 
جزم کرده اند. مالکی با اشــاره به طرح موســوم به 
اصلاح برخی از مقــررات وکالت گفت: در این طرح 
علاوه بر تفکیک بین استقلال وکیل از استقلال کانون 
وکلا حتی اعتقادی به استقلال وکیل هم وجود ندارد 
زیرا در مواد آن تصدی رســیدگی بــه تخلفات وکلا 
به جای اینکه به دادگاه انتظامی وکلا ســپرده شود 
به دادگاهی ســپرده شده اســت که برخی از قضات 
آن منصوب مقامات قضائی هســتند. وی ادامه داد: 
متأســفانه این شائبه وقتی بیشتر تقویت می شود که 
حدود یک ســال است درخواست ملاقات نمایندگان 
کانون وکلای دادگســتری از رئیس مجلس که خود 
نماینده آنها محســوب می شود و باید پاسخ موکلین 

خود را بدهد، بدون جواب مانده است.
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جهانگیری: گفتنی ها و ناگفتنی ها 
باشد برای بعد

معــاون  اول  � جهانگیــری،  اســحاق  ایســنا: 
رئیس جمهــوری در دولت های یازدهــم و دوازدهم با 
اشاره به پایان حضور خود در دولت در حساب کاربری 
خود در توییتر نوشت: « مسئولیت هشت ساله اجرائی ام 
امــروز به پایــان رســید. گفتنی هــا و ناگفتنی های این 
دوران سخت باشــد برای بعد، هر چند خدمت در شأن 
 ملت بزرگ ایران میســر نشد، اما به قدر وسع کوشیدم. 
برای کاســتی ها و کمبودها در این مــدت از همه عذر 

می خواهم. خدا حافظِ ایران و مردم ایران باد».

مجتبی توانگر:
درباره حضور محمد مخبر در دولت 

تردیدهایی داشتم؛ اما...
مجتبــی توانگر، نماینده مجلــس، می گوید بنا به  �

دلایلــی با وجــود توانمندی هــا و کارنامه درخشــان 
محمد مخبردزفولی، در موافقت با حضور ایشــان در 
دولت دچار تردید شــده بود، اما چنین موضوعی نباید 
دســتمایه و بهانه ای برای تخریب نیروهای بادانش و 

مؤثر کشور شود.
توانگر در گفت وگو با خبرنگار «شــرق» درباره خبر 
انتصاب محمد مخبر به معاون اولی رئیس جمهور و 
حواشی ایجادشده درخصوص فرزند او گفت: در ابتدا 
باید این نکته را متذکر شوم که با وجود توانمندی ها و 
کارنامه درخشان آقای مخبر بنا به دلایلی درخصوص 
انتصاب ایشــان به معاون اولــی رئیس جمهور دچار 
تردید بــودم. البتــه بــرای موفقیت ایشــان هم دعا 
می کنیم و هم از هیچ کوششی دریغ نمی کنیم چراکه 
موفقیت ایشــان و بقیه اعضای دولت موفقیت کشور 
و نظام اســت، اما به دلیل حواشی ایجادشده پیرامون 
اعضای خانواده ایشــان به ویژه فرزند ایشــان، تصمیم 
گرفتــم از جایگاه نظارتــی مجلس، ایــن موضوع را 

بررسی کنم.
او ادامه داد: در بررســی های خود متوجه شــدم 
که آقــای ســجاد مخبر دزفولی، فرزنــد آقای محمد 
مخبر دزفولی، در یــک کلام از نیروهای مؤثر در حوزه 
اقتصاد ســلامت کشــور به شــمار می روند. ایشــان 
۳۸ ســاله هســتند و دانش آموخته دبیرستان علامه  
حلی که از مدارس تیزهوشــان محســوب می شــود، 
بوده انــد. در کنکور نیز صاحب یکــی از رتبه های برتر 
شــده اند و اکنون یکی از پزشــکان کشــور به شــمار 

می روند.
توانگر اضافه کرد: شروع کار مدیریتی سجاد مخبر 
به عنوان پزشک در یک شرکت بیمه ای بوده. او اکنون 
مدیرعامل هلدینگ ســلامت بانک پاســارگاد و عضو 
هیئت مدیره برخی از شــرکت های زیرمجموعه همین 
هلدینگ است. این نماینده مجلس تصریح کرد: نکته 
قابــل تأمل درمورد ســجاد مخبر آن اســت که اولا با 
شــفافیت و بدون پنهان کاری وارد مجموعه شــده و 
حتی یک ســهم نیز در مجموعه تحت مدیریت خود 
ندارد؛ به بیان ســاده تر او صرفــا به عنوان یک کارمند 
در جایــگاه مدیرعاملی و عضو هیئت مدیره مشــغول 
فعالیت است. توانگر ادامه داد: نکته مهم تر آن است 
که مجموعه ای که سجاد مخبر در حال حاضر مدیریت 
آن را بر عهده دارد، در واقع حاصل تلاش خود او بوده 
اســت. به بیان دیگر از ابتدا چنین مجموعه ای وجود 
نداشته و خود آقای مخبر طراحی و استارت هلدینگ 
ســلامت بانک پاســارگاد را زده اســت. ایــن نماینده 
مجلــس اضافــه کرد: آقای ســجاد مخبــر در حوزه 
اقتصاد ســلامت صاحــب گفتمان اســت و عملکرد 
او نشــان می دهد در اجرای مدل هــای مدیریتی نوین 
در این حوزه، پیشــرو بوده اســت. توانگر با اشــاره به 
اقدامت سجاد مخبر در مواقع بحرانی گفت: ایشان در 
حوادث متعددی از زلزله بم گرفته تا زلزله کرمانشــاه 
و ســیل خوزستان حضور مؤثری داشــته اند. حتی در 
ماجرای شــیوع کرونا در ایران که از شهر قم آغاز شد 
نیز خدمات قابل توجهی داشــته که شــاید راضی به 
بیان آن نباشــند. با این حال باید تصریح کنم که ایشان 
در آغاز شــیوع کرونا در قم، از ۱۵ اســفند ســال ۹۸ 
ایستگاه های سلامت راه اندازی کردند و در بیمارستان 
شهید بهشتی این شهر نیز به  صورت رایگان به طبابت 
مشغول شــدند. توانگر همچنین تصریح کرد اینکه از 
یک فرد ۳۸ ســاله که با سوابق علمی درخشان انتظار 
داشــته باشــیم که به خاطر مســئولیت پدرش، کنار 
کشــیده و هیچ خدمتــی انجام ندهد، انتظــار نابجا و 
نادرســتی است. این کار در واقع محروم کردن کشور از 
خدمات افراد مستعد، بادانش و مؤثر به شمار می رود.

 وحیــده کریمی: انتخــاب زاکانی که همچنــان نماینده 
مجلس هم هست، به عنوان شهردار تهران با واکنش های 
منفی گسترده مردم و نخبگان همراه شده و حتی صدای 
نماینــدگان مجلس را هم درآورده اســت. نادیده گرفتن 
قانــون   موجی از انتقادات جدید را نیز به همراه داشــته 
است. اخبار تأییدنشده ای وجود دارد مبنی بر تحت فشار 
قرارداشتن سیدابراهیم رئیسی برای اصلاح مصوبه هیئت 
وزیران ســال ۹۷ که صراحتا شــرایط انتخاب شهردار را 
تبیین کرده است و زاکانی به هیچ وجه آن شرایط را ندارد.

ایــن در حالی اســت کــه قاضی القضات ســابق و 
رئیس جمهــور جدید با اشــراف کاملی کــه بر ضرورت 
اجــرای قوانین دارد به خوبی بر این امر واقف اســت که 
قوانین برای مصالح عمومی جامعه وضع می شــوند، نه 
منافع شخصی افراد تا اگر جایی مصالح شخصی در تضاد 

با قانون بود، بیایند و قانون را برایش تغییر دهند.
از سویی دیگر تغییر مصوبه هیئت وزیران هم مراحل 
قانونی دارد که نه این مراحل طی شده و نه امکانی وجود 
دارد که شــهردار انتخاب و منصوب شــود و بعد قانون 
برایش تغییر کند. به گفته حمید رســایی فســاد سیاسی 
همین گونه ایجاد می شود. او در توییتی نوشته است «اگر 
عضــو یک ســامانه و حلقه خاص باشــی، قانون نادیده 
گرفته می شــود تا بی ربط، ربط پیدا کند؛ بالاتر از آن، نهی 
علنــی و صریح رهبر انقلاب به بایگانی می رود و تعریف 
و تمجیدهای غیرمستند و غیرعلنی جای آن را می گیرد. 
فساد سیاسی به همین راحتی شکل می گیرد». هشداری 
که اگر جدی گرفته نشــود فساد سیاسی در همه اجزای 
حاکمیت ریشــه خواهد دواند و حق و عدالت به مسلخ 

منافع فردی و حزبی خواهد رفت.
 کنایه نماینده مجلس ؛ نباید مجلس را پله ترقی کرد

در همین راستا کنایه محمدصالح مفتاح از چهره های 
نزدیــک به قالیباف به تغییر قانون بــرای انتخاب زاکانی 

به عنوان شهردار تهران نیز بازنشر بسیاری یافته است.
نماینده مردم شــازند در مجلس نیز نســبت به ترک 
مجلس از سوی برخی نمایندگان برای تصدی پست های 
دیگر اخطار داده و منتقد ســهم خواهی مجلس شــده 
اســت. محمود احمدی بی غش در اخطاری مســتند به 
اصل ۸۴ قانون اساســی در جلســه علنی مجلس گفته 
نباید مجلس را پلــه ترقی کرد و رهبر معظم انقلاب نیز 
در دیدار با نمایندگان مجلس در بیاناتی نقل به مضمون 
به این نکته تأکید داشتند. استان قم کلا سه نماینده دارد 
و اگر یک نماینده آن به شــهرداری و یکی دیگر به دولت 
بــرود، تنها یک نماینــده باقی می مانــد و در آن صورت 
تکلیف اعتماد مــردم و مرجعیــت و حمایت های آنان 
چه می شــود؟ البته همان زمان انتخابات مجلس هم از 
آنجایی که زاکانی در لیست تهران قرار نگرفته بود شانسی 
برای پیروزی در انتخابات نداشــت و البته برای مقابله با 
لاریجانی، شــهر قم را برای نامزدی در انتخابات برگزید و 
دل در گرو اعتماد مردم این شــهر نداشت که اگر داشت 
این چنین بی محابا برای رشد و ترقی خود مجلس را پله 

نمی کرد.
 بی اطلاعی چمران از شرایط قانونی انتخاب شهردار

در حالی که چمران رئیس شورای شهر تهران مدعی 
است طی چندین هفته رزومه همه نامزدهای شهرداری 
بررســی شــده و از ۲۸ رزومه ارســالی از ۱۲ نفر برنامه 
خواسته شده و در نهایت به دو گزینه رسیدند و رأی نهایی 
هم با زاکانی بوده است، این سؤال مطرح است که زاکانی 
با کدام رزومه واجد شرایط قانونی برای شهرداری تهران 
شناخته شده است؟!؟ طبق مصوبه هیئت وزیران شهردار 
باید دارای ۹ ســال ســابقه مدیریت اجرائی شهرداری و 
تحصیلات مرتبط با این پست باشد که این مهم یک الزام 
قانونی است نه سلیقه ای برای انتخاب افراد دارای نفوذ. 
هرچنــد چمران در واکنش به خلأ این الزامات قانونی در 
انتخاب شورا معتقد است: اگر بخواهیم سابقه مدیریت 
اجرائی در شــهرداری برای انتخاب شــهردار را بگذاریم 
مانند این اســت که شــما برای انتخاب فلان وزیر سابقه 

مدیریــت او را در همــان وزارتخانه شــرط کنید! هرچند 
داشتن سابقه مدیریت شــهری، توان و دید خوب، خیلی 
خوب اســت اما آقای زاکانــی دو دوره نماینده تهران در 
مجلس بوده و دور سوم هم منتخب مردم قم در مجلس 
فعلی است و ســابقه مرکز پژوهش های مجلس را هم 
دارد. این سخنان چمران نشــان از عدم آگاهی او از الزام 
قانونی اســت نه حق انتخابی که بــا گزینه دارای نفوذ و 
حمایت جریان سیاسی  خاص در طیف اصولگرایی قابل 
تفســیر باشد. آقای چمران در حالی به انتخاب وزرا برای 
توجیه انتخاب شــورا اســتناد می کند که دانستن قوانین 
مربوط به اداره کلان شــهری مانند تهــران یک ضرورت 
بوده و تن دادن به قانون یک وظیفه اســت. هرچند نباید 
فراموش کنیــم انتخاب شــهردار تهران بیــش از آنکه 
تخصصی بررســی شــده باشد، سیاســی بوده و شورای 
شهر برآمده از ائتلاف لیست های حداد عادل و محمدباقر 
قالیباف نمی تواند جنبه غالب تصمیم های سیاسی خود 
را پنهان کند. هرچند تلاش کردیم برای یافتن پاســخ این 
پرسش که چرا قانون فعلی در انتخاب زاکانی که دارای 
شغل نمایندگی مجلس در زمان انتخاب بوده و همچنان 
هم هســت، نادیده گرفته شــده اســت با آقای چمران 

صحبت کنیم اما ایشان پاسخ گوی تلفن نبودند.
به  عمل  اســت،  لازم الاتباع  وزیران  هیئت   مصوبه 

غیر  آن خلاف قانون
برای یافتن پاسخ سؤالات خود سراغ جامعه حقوقی 
کشور رفتیم تا اعتبار قانونی مصوبه هیئت وزیران در مقام 
اجرا را بررســی کنیم. به گفته دکتر جلیل مالکی، رئیس 
کانون وکلای مرکــز، آنچه هیئت وزیــران مصوب کرده، 
لازم الاتباع است و تا در مراجع صالح قضائی یا کمیسیون 
تطبیق قوانین و مقررات مجلس نقض نشده باشد بر قوت 
خود باقی است. این وکیل دادگستری و استاد دانشگاه در 
گفت وگو با «شــرق» تأکید کرد: مطمئنا انتخاب شــهردار 
تهران بدون رعایت ضوابط قانونی، نقض قوانین است. اگر 

مصوبه هیئت وزیران را باب طبع نمی دانند باید خواستار 
ابطــال آن با طی مراحل قضائی در هیئت عمومی دیوان 
عدالت اداری شوند و بعد از ابطال مصوبه جدید از هیئت 
وزیران بگیرند. تا قبل از این پروسه مصوبه هیئت وزیران در 
مقام قانون لازم الاتباع است. دکتر احمدرضا اسعدی نژاد 
وکیل دادگستری نیز به «شرق» گفت: عدم اجرای مصوبه 
هیئت وزیران صراحتا اقدامی خلاف قانون است، نمی توان 
قانون مصرح شرح شرایط شهردار را تفسیر شخصی کرد 
و آنجایی که باب میل نیست را حذف کرد و شرایط جدید 
مطابق خواست خود گذاشــت. این استاد دانشگاه ادامه 
داد: انتخاب درســت بر پایه رعایت قانون شکل می گیرد 
و انتخاب شــهردار تهران آن هم فردی که زمان انتخاب 
همچنان نماینده مجلس بوده و شــرایط مصوب هیئت 

وزیران را ندارد نقض آشکار قانون است.
 زاکانی هنوز استعفا نداده است!!

علیرضا زاکانی که مدعی شــده بود روز چهارشــنبه 
اســتعفای خود را به مجلس تقدیم کــرده و وعده داده 
بود در روز یکشنبه اعلام وصول خواهد شد، تا ظهر دیروز 
یعنی دوشنبه، ۱۸ مرداد استعفایی از او ثبت نشده است. 

ادعایی که می تواند برای او گران تمام شود.
علی کریمی  فیروزجایی، عضو هیئت رئیسه مجلس 
شورای اســلامی در همین رابطه ظهر دیروز، اظهار کرد: 
تا روز یکشنبه استعفای آقای زاکانی تقدیم هیئت رئیسه 
مجلس نشده بود. البته ایشــان دوشنبه دیداری با آقای 
قالیباف داشت و ممکن است استعفا را تقدیم ایشان کرده 
باشــد. در این صورت این اســتعفا در اولین جلسه علنی 
مجلس اعلام وصول خواهد شد و در دستور کار بررسی 
در صحن علنی قرار می گیرد. او در رابطه با اولین فرصت 
برای رسیدگی به استعفا هم گفته است: با توجه به اینکه 
طبق آیین نامه داخلی مجلس در حین بررسی صلاحیت 
وزرای پیشنهادی امکان بررسی دستور کار دیگری وجود 
ندارد ممکن است بررسی استعفای آقای زاکانی به بعد 

از رأی اعتمــاد وزرای کابینه موکول شــود. حســینعلی 
حاجی دلیگانی، دیگر عضو هیئت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی عصر دیروز از تقدیم استعفانامه علیرضا زاکانی 
نماینده قم به هیئت رئیســه مجلس خبــر داد. او گفته 
است: طبق آیین نامه احتمالا تقاضای استعفای علیرضا 
زاکانی نماینده قم در جلسه علنی سه شنبه اعلام وصول 
شده و در جلســات هفته آینده به آن رسیدگی می شود. 
عــدم اطلاع دقیــق اعضــای هیئت رئیســه مجلس از 
وضعیت استعفای زاکانی بیش از آنکه بوی بی اطلاعی 
بدهد نشــان از احتمال عدم صداقت زاکانی دارد که به 
جای چهارشنبه هفته گذشته، گفته می شود دیروز استعفا 
داده اســت که خب تا زمان نگارش این گزارش اســتعفا 

اعلام وصول نشده است.
 امکان ابطال حکم شهردار تهران از دیوان عدالت اداری
یکی از نکات مغفول در نقد انتخاب علیرضا زاکانی، 
نامزدی او برای شهرداری تهران هم زمان با نمایندگی او 
در مجلس شورای اســلامی است. او که زمان نامزدی و 
حتی زمان انتخاب و ابلاغ حکم شهرداری اش همچنان 
نماینــده مجلس بــوده، مرتکب تخلفی شــده که قابل 
پیگرد است. پیمان حاج محمود عطار، وکیل دادگستری 
در گفت وگو با «شــرق» توضیح داد: با توجه به مقررات 
جاری کشور کسی که می خواهد پست دولتی داشته باشد 
برابر قانون منع دوشــغله ها نمی تواند هم زمان شــغل 
دیگری در سازمان، نهاد یا ارگان دولتی و حتی غیردولتی 
داشته باشد. این حقوق دان تأکید کرد: در ماجرای انتخاب 
علیرضا زاکانی نماینده مجلس به عنوان شهردار پایتخت 
ایران باید این ســؤال پاسخ داده شــود که آیا او در زمان 
نامزدی برای کســب این پست اســتعفا داده و استعفا از 
سوی هیئت رئیسه مجلس پذیرفته شده یا خیر؟ او ادامه 
داد: اگر مراحل قانونی استعفای این نماینده مجلس در 
زمان انتخابش به عنوان شــهردار طی نشده باشد و آقای 
زاکانی بدون قطع این رابطه اســتخدامی نامزد این پست 
بوده باشــد، از هم اکنون این انتخاب با شکایت به دیوان 
عدالت اداری قابل ابطال است زیرا تصمیم شورای شهر 
تهران برخلاف قانون بوده اســت. جالب است بدانیم که 
طبق قانون منع دوشــغله ها حتی حقوق دانان شــورای 
نگهبان نمی توانند هم زمان دارای پروانه وکالت باشند. با 
چنین نگاه سخت گیرانه قانون گذار برای منع دوشغله ها 
مطمئنــا انتخاب نماینده مجلس به عنوان یک شــهردار 
خلاف قانون اســت. او تأکید کرد: نکتــه منفی دیگر این 
انتخاب نادیده گرفتن نداشــتن تجربه و تخصص این فرد 
اســت. این انتخاب در حالی انجام شده که نامزد دیگری 
برای پســت وجود داشــته کــه مطابق قانــون انتخاب 
شهرداران، تخصص و تجربه و تحصیلات مد نظر قانونی 
را دارا بــوده، امر مهمــی که درباره آقــای زاکانی وجود 
ندارد؛ بنابراین مشخص نیست بر پایه کدام معیار عقلایی 
و قانونی انتخاب شــهردار رقم خورده است. با توجه به 
تأکیدات جامعه حقوقی کشــور و حتــی نقد نمایندگان 
مجلس انتخاب علیرضا زاکانی به عنوان شــهردار تهران 
کاملا خلاف قانون اســت. اینکه طرفداران زاکانی چه در 
شورا و چه در رسانه های خاص اصولگرا و حتی سیاسیون 
بــا توجیه می گویند مصوبه هیئت وزیران شــامل زاکانی 
می شود چون ما این گونه تشخیص می دهیم قابل پذیرش 
نیست. تلاش برای تغییر مصوبه هیئت وزیران حتی با طی 
مراحل قانونی آن هم بسیار دیر شده و نمی تواند انتخاب 
غیرقانونی شهردار تهران را موجه جلوه دهد، حمایت از 
این انتخاب جز کوبیدن بر طبل بی قانونی و منفعت طلبی 

که منجر به فساد سیاسی می شود دستاوردی ندارد.
هرچند محمدباقر قالیباف در دیــدار دیروز با زاکانی 
ســعی کرد مهر تأیید بر این انتخاب بزند اما واقعیت این 
است که ســهم خواهی های رئیس  مجلس و یارانش از 
دولت و شــورا به دلیل حمایــت در دوران کارزار رقابت 
انتخاباتی به یک بازی سیاســی نه چندان مطلوب تبدیل 
شــده و افــکار عمومی به شــدت نگران قبیله ای شــدن 

مدیریت کشور است.

  واکنش ها به انتخاب خلاف قانون زاکانی ادامه دارد

شهرداری تهران، حکمی سیاسی یا قانونی
   حمید رسایی: فساد سیاسی به همین راحتی شکل می گیرد                 آیا رئیسی تن به تغییر قانون   خواهد داد؟!

 مخالفت سازمان بازرسی با انتخاب زاکانی
شــرق: ســازمان بازرســی کل کشــور در نامه ای خطاب به مهدی چمران به رئیس شورای شــهر تهران تأکید 
کــرده اســت که بر اســاس ضوابط و مقــررات مربوطه از جملــه مدرک تحصیلی و ســابقه مدیریــت مرتبط، 
شــهردار تهران انتخاب شــود. در این نامه که به تازگی و پس از رأی اعضای شــورای شــهر به علیرضا زاکانی 
خطاب به مهدی چمران نوشــته و ارســال شــده به صراحت عنوان شــده اســت که علاوه بر رعایت مقررات 
در انتخاب شــهردار تهران، باید به منافع مردم بدون فشــارهای سیاســی و حزبی اقدام و اهتمام شــود.ظاهرا 
بعــد از مشــکل نارضایتی علمــا و اصولگرایان قــم، چالش جلب نظر نماینــدگان برای اســتعفا از مجلس، 
نداشتن ســابقه اجرائی و مشــکل قانونی به لحاظ نداشــتن مدرک تحصیلی مرتبط، حالا سازمان بازرسی کل 
کشــور به موضوع انتخاب شــهردار تهران ورود کرده اســت. حال باید دید با این حجم از مخالفت با انتخاب 
زاکانی آیا شــورای شــهر همچنان اصــرار بر قانون گریزی خود خواهد داشــت یا به مســیر قانــون بازخواهد 
گشــت. البته مشــاور رســانه ای رئیس ســازمان و دبیر کمیته اطلاع رســانی ســازمان بازرســی کل کشور در 
رابطه با جزئیات نامه ســازمان بازرســی آن را خطاب به وزیر کشــور و نه شــورای شــهر عنوان کرده اســت.
ایمان شمســایی در خصوص انتشــار خبری مبنی بر نامه سازمان بازرســی کل کشور خطاب به مهدی چمران، 
درباره مدرک تحصیلی و ســابقه اجرائی علیرضا زاکانی، اظهار کرد: ســازمان بازرســی کل کشور بنا بر وظیفه 

قانونی به وزیر کشور نامه زد و خواستار رعایت ضوابط قانونی شد.

 او البتــه اعــلام کرد کــه این 
طرح بلافاصله پــس از پایان 
انتخابــات، زیر نظر دفتر رئیس جمهور آغاز شــده بود 
و پــس از دریافت نظــرات کارگروه هــای تخصصی و 
فراخوان پیشــنهادهای نو و اخــذ تجربیات از مجامع 
علمی و تخصصی سراسر کشور، این طرح وارد مرحله 
نهایــی و تصویــب در ســتاد ملی کرونا خواهد شــد. 
رئیس جمهور همچنین اعلام کــرد در عین حمایت از 
تولید داخلی واکسن، برای واردات واکسن از خارج نیز 

از هیچ اقدامی فروگذار نخواهیم کرد.
 رئیسی واکسن ایرانی زد

رئیســی، روز یکشــنبه، فردای روزی که محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس، واکســن برکــت دریافت کرد، 
در یک مرکز درمانی حضور یافت و اولین دوز واکســن 
ایرانــی کرونا را تزریق کرد. او از همه دســت اندرکاران 
تولید واکســن در کشور خواســت نهایت تلاش شان را 
برای تسریع در تولید واکسن به کار بگیرند. او گفت که 
در ستاد ملی مقابله با کرونا به مسئولان مربوطه تأکید 
کرده که همه توان خود را برای واکسیناسیون عمومی 
قبل از رسیدن فصل سرما به کار بگیرند. رئیس جمهور 
واکسیناســیون عمومــی را ضرورتــی اجتناب ناپذیر و 
از اولویت هــای دولت کرد تا به ایــن صورت مقاومت 
عمومــی مــردم در برابــر این ویــروس و جهش های 
احتمالی آن بالا برود. رئیسی همچنین اعلام کرد که هر 

میزان که امکان استفاده از واکسن داخلی فراهم بود، 
استفاده می کنیم و به هر مقدار که کمبود وجود داشت 
نیز باید از خارج واکسن های معتبر وارد شود. او از مردم 
خواســت توصیه های بهداشتی ارائه شــده را به  طور 
دقیق رعایت کنند و مسئولان نیز تلاش کنند تا الزامات 

و زمینه اجرای کامل این دستورالعمل ها فراهم شود.
 ضرورت رعایت پروتکل ها در ماه محرم

یکی از مسائل پیش رو در کشور، شروع ایام محرم و 
شیوه عزاداری ها است. دغدغه ای که رئیس جمهور را 
واداشت در جلسه هیئت دولت که روز یکشنبه برگزار 
شد، این گونه بگوید: «اگرچه ذکر مناقب اهل بیت (ع) 
در ایام محرم برکات زیادی دارد اما با توجه به شــرایط 
سخت کرونایی کشــور، رعایت حداکثری پروتکل های 
بهداشــتی از ضرورت هایی اســت که عاشــقان اهل 
بیت (ع) و مســئولان هیئت های عــزاداری باید به آن 

توجه ویژه داشته باشند.
رئیســی با تأکید بر اینکه حفظ جانِ مردم، اولویت 
اول اســت، عنوان کرد: «متولیان ورزشــگاه ها و اماکن 
غیرمســقف، با هیئت های عزاداری نهایت همکاری و 
همراهی را داشته باشند تا بتوانیم هم به عزاداری های 
محرم بپردازیم و هم اصول بهداشــتی را به  طور کامل 
رعایت کنیم تا کشــور از این شرایط سخت به سلامت 
عبور کند».  او همچنین تأکید کرد که باید مراقبت کنیم 
در فصل جابه جایی دولت بر اثر ایجاد وقفه در کارها یا 

به تأخیرافتادن تصمیمات ضروری هیچ حقی از مردم 
و حکومت ضایع نشــود و نهایت دقت به عمل آید تا 
در مقطع جابه جایی دولت هیچ اقدامی به ویژه نظارت 
بر بازار و تأمین نیازمندی های مردم با سســتی مواجه 

نشود.
مراســم محرم، ســفرهای تابســتانی و همچنین 

بازگشــایی مدارس، از مهم ترین مسائل مهم دولت در 
زمینه مقابله با کرونا در یک ماه آینده است، باید منتظر 
مانــد و دید «طرح تحول در نحــوه مقابله با کرونا» و 
ضرب الاجــل یک هفته ای رئیس جمهور که چند روزی 
نیز از آن گذشــته می تواند وعده های رئیسی در دوران 

مبارزات انتخاباتی را محقق کند؟

«طرح تحول در مقابله با کرونا» برگ برنده ابراهیم رئیسى؟
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